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Ref: CP 15/19 

 
 
A la Sala Carles Pi i Sunyer de la Casa de la Ciutat de Barcelona, el 23 de juliol de 
2019, s’hi reuneix el Plenari del Consell Municipal, en sessió extraordinària, sota la 
presidència de l'Excma. Sra.  Ada Colau Ballano. Hi assisteixen les Imes. Sres. i els Ims. 
Srs.: Jaume Collboni Cuadrado, Janet Sanz Cid, Laia Bonet Rull, Laura Pérez Castaño, 
Albert Batlle Bastardas, Joan Subirats Humet, Jordi Martí Grau, Lucia Martín González, 
Eloi Badia Casas, Jordi Rabassa Massons, Marc Serra Solé, Gemma Tarafa Orpinell, 
Montserrat Ballarín Espuña, David Escudé Rodríguez, Margarita Mari Klose, Francesc 
Xavier Marcé Carol, Maria Rosa Alarcón Montañés, Ernest Maragall i Mira, Elisenda 
Alamany i Gutiérrez, Miquel Puig i Raposo, Montserrat Benedí i Altés, Jordi Coronas i 
Martorell, Eva Baró i Ramos, Gemma Sendra i Planas, Max Zañartu i Plaza, Maria 
Buhigas i San José, Jordi Castellana i Gamisans, Elsa Artadi Vila, Neus Munté 
Fernández, Ferran Mascarell i Canalda, Jordi Martí Galbis, Maria Luz Guilarte Sánchez, 
Francisco Sierra López, Maria Magdalena Barceló Verea, Celestino Corbacho Chaves, 
José Bou Vila, Oscar Ramírez Lara, Manuel Valls Galfetti i Eva Parera Escrichs, 
assistits pel Secretari General, el Sr. Jordi Cases Pallarès, que certifica. 
 
Hi és present l'Interventor Municipal, Sr. Antonio Muñoz i Juncosa. 
 
Excusa la seva absència l’Im. Sr. Joaquim Forn Chiariello. 

 
Constatada l'existència de quòrum legal, la Presidència obre la sessió a les deu hores i 
quaranta-set minuts. 
 
Part d'impuls i control 
 
Proposició / Declaració de Grup 
 
Dels Grups Municipals ERC, JxCat, Cs i PP: 
 

Única.-  El Plenari del Consell Municipal de l’Ajuntament de Barcelona acorda: Que de manera 
urgent el Govern Municipal prengui les mesures següents: –  Que el nomenament del 
regidor de Seguretat, sigui exclusiu per aquesta matèria. – La convocatòria urgent de 
noves places per augmentar el nombre d’efectius de la Guàrdia Urbana de Barcelona. – 
L’elaboració de plans de xoc per combatre la delinqüència quant a la seva tipologia i en 
el territori més afectat. – Revisar a l’alça el nombre d’agents de la Guàrdia Urbana que 
presten els seus serveis els mesos d’estiu, amb la participació activa de l’UPRE. – Fer 
front, amb col·laboració amb la resta d’administracions competents, al fenomen de la 
venda ambulant irregular, fora de control, en la línea de les peticions de les principals 
entitats de comerciants i restauradors de la ciutat i reforçar les mesures de caràcter social 
per a les persones en situació de vulnerabilitat. – Instar a les autoritats judicials i 
administracions competents a acordar les reformes necessàries donat que els problemes 
de seguretat i de delinqüència no són únicament de competència policial. – Crear una 
comissió d’estudi no permanent amb l’objecte de debatre i definir un nou model de 
seguretat a Barcelona.  

 



CP 16/19   2/9 
 

La Sra. ALCALDESSA anuncia que es reparteix un text transaccionat entre els grups 
proposants i dóna tres minuts perquè els membres de la cambra el puguin llegir. 
 
El Sr. CORONAS comença la seva intervenció afirmant que és una obvietat que existeix 
un problema de seguretat a Barcelona, que així ho expressen els veïns i les veïnes i es 
percep en el dia a dia, i remarca que les dades també ho avalen. Així doncs, assenyala 
que els assalts amb violència o intimidació han augmentat un 58% en quatre anys, les 
detencions un 125%, els furts un 31%, i el fet que s’han produït 67.000 denúncies en sis 
mesos. Constata que el resultat de tot plegat és dramàtic: hi ha més agressions sexuals, 
més xarxes criminals, més robatoris violents, i en un nombre major que en altres llocs, 
atès que a Catalunya l’increment ha estat d’un 5,6%, en el cas de Barcelona és del 9,3%. 
Indica que el text que proposaven era prou ambigu ja que ERC, com també altres grups 
proposants com Ciutadans o el PP, volen una solució però no es ben bé mitjançant el 
mateix camí. En aquest sentit, diu que el seu grup no creu que només es resolgui amb 
més policia, tot i que són conscients que en cal més, de policia, però també calen moltes 
altres coses. Consideren que, en gran part, aquest problema es fruit de la conjuntura de 
ser una societat global, però també de la deixadesa institucional dels darrers quatre anys 
a Barcelona. 
Posa de manifest que el regidor Batlle ara té una gran responsabilitat respecte a la 
seguretat, i fa la sensació que ha arribat a aquest ajuntament a salvar-los del descontrol 
que hi ha la ciutat, atès que hi ha molta gent que creu que el fet que hi hagi un regidor 
dedicat a aquesta qüestió la resoldrà. Tanmateix, entén que és conscient que tot sol no 
ho podrà fer. 
Observa que els dos indicadors més recents de què disposen són ben preocupants; d’una 
banda, perquè a la Junta Local de Seguretat es va parlar, bàsicament, de més policia i 
d’endurir el Codi Penal. Igualment, diu que els preocupa que la Fiscal en cap no s’hi 
presentés pel fet que hi ha un llaç groc penjat a la façana d’aquest ajuntament, i confia 
que el Sr. Batlle i la mateixa Alcaldessa li facin arribar el malestar que ha causat aquesta 
actitud irresponsable. 
D’altra banda, fa avinent que el regidor Batlle s’ha oblidat del grup d’ERC en la roda de 
reunions que ja ha iniciat amb altres grups del consistori, malgrat que sap que té un 
programa àmpliament desenvolupat per experts i persones que tenen molt a dir en 
l’àmbit de la seguretat. 
Afegeix que també els preocupen especialment les declaracions que va fer ahir el 
regidor sobre el retorn “assistit”, que considera una manera edulcorada de definir 
l’expulsió o repatriació de menors estrangers no acompanyats; i assegura que també els 
preocupa molt el silenci de l’Alcaldessa al respecte. Considera que això demostra 
desconeixement sobre un problema que té a veure sobre trastorns de conducta associats 
a addiccions i moltes altres problemàtiques i, altrament, es posa una etiqueta a un 
col·lectiu que majoritàriament no genera problemes. 
Avisa que cal tenir clar que generar titulars per donar la sensació que hi ha solucions és 
entrar en un carreró sense sortida; i és una via que corrobora el que ja han vist en el ple 
de cartipàs i els darrers dies i és que l’Alcaldessa presideix el Plenari i el govern, i que el 
PSC executa les ordres que dóna el Sr. Valls, i diu que confia que aquesta situació canviï 
ben aviat. 
Assegura que el seu grup no ofereix mà estesa, sinó coneixement i col·laboració, i 
remarca que ERC té un programa ampli i desenvolupat, coparticipat amb experts, 
sindicats, personal dels cossos de seguretat. Altrament, afirma que el problema rau en el 
model, i posa de manifest que en el text transaccionat de la proposició que inicialment 
van presentar resulta que el debat que plantejaven sobre el model ha desaparegut. 
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Insisteix, doncs, que cal debatre sobre el model de seguretat a Barcelona, i no només 
exigir més policia, i si no ho fan així entén que comencen malament. 
 
La Sra. ARTADI valora que a dia d’avui estan patint les conseqüències de l’herència del 
pitjor govern en matèria de seguretat que mai ha tingut Barcelona, i així ho avalen les 
xifres. Apunta que la situació es va començar a degradar i actualment s’està accelerant i 
en tenen notícia pels mitjans de comunicació i no pas per les explicacions que els hagin 
pogut donar des d’aquest ajuntament sobre els episodis d’atacs amb arma blanca, 
homicidis, tirotejos, robatoris amb violència, violacions, agressions homòfobes i 
segrestos, aquest darrer l’únic dels delictes que encara no s’havia comès enguany a la 
ciutat. 
Admet que amb el temps de què disposa no pot fer un recorregut sobre tot el que 
succeeix en l’àmbit de la seguretat, el principal problema que detecta la ciutadania, però 
sí pot afirmar que la deixadesa en aquesta matèria ha provocat una gran desprotecció a 
la ciutadania i major desigualtat entre els barris. 
Insisteix en què la situació és molt greu i que està descontrolada; i recorda que fa dues 
setmanes que demanaven que es convoqués els grups municipals per donar-los 
explicacions sobre què està passant i de quina manera es pensa afrontar; que 
l’Alcaldessa informés la ciutadania. Altrament, confirma que l’única resposta que han 
obtingut és que sembla que d’aquí a tres mesos hi haurà un pacte per a la seguretat. Diu 
que no sap si aquest període de temps és el que necessiten per posar-se d’acord comuns i 
socialistes, o si el necessiten per definir allò que cal. Fa notar, en aquest sentit, que el Sr. 
Collboni semblava molt més segur en campanya electoral sobre allò que calia fer i què 
no. 
Assenyala que dos mesos després de les eleccions i dues setmanes després de la seva 
petició –i molts més delictes comesos–, el seu grup té ara moltes més preguntes que no 
pas respostes. Així, diu que volen saber què passa amb el pla de disponibilitat d’agents 
de la guàrdia urbana per a l’estiu, si es revisarà o no; si els donaran explicacions abans 
que acabi l’estiu o després; què succeeix amb l’increment d’efectius, amb els mil agents 
de què es parla, si es una xifra bruta o neta i en quins anys es preveu que s’incorporaran; 
què passa amb els plans de xoc als barris amb més problemes d’inseguretat, i si a banda 
de Ciutat Vella es posaran en marxa també a Sant Antoni o al Poble-sec. Igualment, 
pregunta si s’activarà la unitat de suport policial en els punts més calents de la ciutat; 
quina resposta dóna el govern a la ciutadania que s’autoorganitza per fer la feina que no 
s’està fent des d’aquesta administració; si es reactivaran els protocols amb el cos de 
mossos d’esquadra; si es farà confiança a comerços o agents socials que estan a peu de 
carrer i que viuen la situació en primera persona; o quin pla tenen per apoderar la 
guàrdia urbana. 
Pregunta, en definitiva, si el govern està en disposició de donar cap resposta a la xifra 
rècord de delinqüència que pateix Barcelona, i a la violació constant de les ordenances 
cíviques. Confirma que, fins ara, l’única resposta que han rebut, la que van sentir ahir 
mateix, és la proposta d’expulsió dels menors d’edat que dormen al carrer, en un noment 
en què un de cada quatre ciutadans de Barcelona ha patit un delicte, s’han incrementat 
un 25% els robatoris amb violència, un 30% les ocupacions, un 20% els delictes sexuals. 
Afirma que els preocupa que davant de tot això el boc expiatori siguin, justament, els 
menors d’edat, en un moment en què s’estan produint atacs xenòfobs en cases d’acollida 
de la DGAIA, mentre les entitats i les institucions estan fent grans esforços per contenir 
el que pot arribar a ser una gran onada d’aquesta mena d’atacs. 
Entenen que aquesta manera d’abordar les coses és desembocar en un debat estèril i no 
fa altra cosa que posar benzina al foc, i que va en la línia del que s’ha obert a EUA amb 
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les mesures que està impulsant Donald Trump. Assenyala que aquest mateix debat ja es 
va produir en la primera època del tripartit, i que va generar diversos estudis elaborats 
per part d’entitats i fundacions que conclouen que el retorn d’un menor no acompanyat 
té com a resultat que reprèn el camí novament, tornant-se a jugar la vida. Afegeix que 
aquests mateixos estudis deien clarament que s’ha d’evitar el viatge de vinguda, i en els 
casos en què s’ha produït cal vetllar pel benestar d’aquests menors que dormen al carrer. 
Conclou que la forma és el fons en matèria de seguretat i, en aquest sentit, volen saber si 
les noves formes d’aquest ajuntament serà continuar fent res útil en aquest camp i 
centrifugar les responsabilitats als mossos d’esquadra i als mateixos menors. 
 
La Sra. GUILARTE agraeix, en primer lloc, la celebració d’aquest ple extraordinari 
sobre seguretat amb el suport de la majoria de grups de l’oposició; igualment, es felicita 
per la reunió de la Junta de Seguretat Local arran de dues iniciatives promogudes pel seu 
grup amb l’objectiu de donar resposta urgent a la primera preocupació de la ciutadania. 
Diu que no té intenció de repetir les dades que aquí s’han esmentat, que són esgarrifoses 
i parlen per elles mateixes. Observa, però, que el problema de Barcelona que 
l’Alcaldessa intenta minimitzar desesperadament i descaradament no són els furts i els 
robatoris, sinó la quantitat i la violència cada vegada més extrema amb què es 
produeixen els delictes, entre els quals les baralles a cops de matxet, tirotejos, 
assassinats i narcotràfic a plena llum del dia. Remarca que els delinqüents fins i tot 
s’atreveixen a assaltar la policia, cosa que és conseqüència de veure’s desproveïda 
d’autoritat i de mitjans. 
Retreu a l’Alcaldessa la manca d’autocrítica i que sempre doni la culpa a altri, cosa que 
ja no enganya ningú. I aprofita per preguntar-li, atès que el Codi Penal i la llei de 
seguretat ciutadana regeixen a tota Espanya i és la mateixa per a tot el territori espanyol, 
per què Barcelona és, amb molta diferència, la ciutat més insegura de tot l’estat. 
Constata que la delinqüència aconsegueix consolidar-se i créixer, com en el cas de 
Barcelona, quan hi ha desgovern i tolerància en l’incompliment de les lleis i la no 
aplicació de les ordenances, es nega l’autoritat a la policia, es tolera el vandalisme i 
l’ocupació, entre moltes altres coses.  
Insisteix en què el problema rau en la incompetència del govern de la ciutat i en la seva 
inacció deliberada; en aquest sentit, fa notar a l’Alcaldessa que la seguretat no és una 
qüestió ideològica sinó la seva obligació i, per tant, la seva responsabilitat és que no 
passi un dia més sense posar els mitjans efectius per protegir la ciutadania. Manifesta 
que, en aquest sentit, el seu grup està totalment compromès a proposar solucions que 
reverteixin aquesta situació al més aviat possible. 
 
El Sr. BOU posa de manifest que, com passa en altres grans ciutats, la seguretat és un 
problema principal a Barcelona. En aquest sentit, assenyala que el darrer baròmetre 
municipal reflectia la preocupació creixent de la ciutadania enfront de la visió 
immobilista i irresponsable per part del consistori. Precisa que el primer semestre de 
2019 s’han denunciat més de quatre mil robatoris amb violència als carrers de la ciutat, 
un 35% més que l’any passat, tot i que s’han incrementat les detencions d’un 85%; els 
furts han sobrepassat els seixanta-set mil casos, cosa que significa un increment del 
8,4% respecte a l’any anterior; mentre que a tot això s’hi afegeixen altres tipus de delicte 
que van a l’alça, com és el cas de les agressions i els abusos sexuals. 
Constata que la inseguretat afecta tothom i, per això, els esforços d’aquest ajuntament 
han de comptar amb la voluntat política, la responsabilitat institucional i el compromís 
per Barcelona per part dels qui tenen l’honor de representar la ciutadania. En 
conseqüència, manifesta que el seu grup no es limitarà en aquest assumpte de la 
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seguretat a desenvolupar tasques pròpies de l’oposició com la crítica i la fiscalització, 
sinó que aportaran tot allò necessari a la comissió de Seguretat, es reunirà amb qui 
calgui i, més que no pas participar, expressa la voluntat d’involucrar-se en la cerca de 
solucions efectives. 
Entén que ara s’ha de dir alt i clar que aquells qui pretenen delinquir no són benvinguts 
a Barcelona, i que aquest ajuntament té per objecte combatre’ls; i entén que no és 
moment de continuar buscant excuses sinó solucions i implementar les mesures adients; 
així, si bé l’Ajuntament pot fer propostes en matèria judicial, entén que cal actuar 
d’acord amb les seves competències que són garantir recursos i condicions per lluitar 
contra la inseguretat. I apunta, en matèria de canvis legislatius, que quan hi hagi govern 
a Espanya estaran en condicions de proposar canvis en la legislació. 
Afegeix que han seguit la Junta Local de Seguretat de divendres passat, i afirma que es 
feliciten pels acords obtinguts, tot i que valoren que no són suficients, com ara la suma 
de 320 mossos d’esquadra o la reobertura de la comissaria de la plaça Catalunya que 
tantes vegades havia reclamat el PP. 
Per tot plegat, exigeix el compromís de la Generalitat en la lluita contra la delinqüència, 
que aporti més mossos al patrullatge als carrers i al subsòl. 
Reconeix que no es tracta de magnificar el problema, ni tampoc de minimitzar-lo. 
Afirma que Barcelona és una ciutat segura, i ho repetirà tantes vegades com calgui, però 
que té un greu problema d’inseguretat que cal revertir ja que a cap sector de la societat li 
convé que s’etiqueti la ciutat d’aquesta manera, atès que el dany causat podria ser 
irreversible per al turisme, les empreses, a les inversions; altrament, han de garantir la 
seguretat plena que Barcelona continua sent una gran ciutat i que és segura. 
Considera, doncs, que Barcelona necessita un pla de prevenció i seguretat ciutadana 
potent, així com plans especials en les zones més conflictives com són Ciutat Vella, Sant 
Martí o el Poble-sec. Insisteix que s’ha d’aconseguir que la gent se senti segura, i 
establir més oficines menys burocràtiques per agilitar el temps d’espera a l’hora de 
posar una denúncia. 
Afegeix que no és menys important obtenir més dotació de recursos materials que 
responguin a les necessitat que té actualment la ciutat i que permeti més operativitat a la 
guàrdia urbana. I proposa que tot el que acaba d’esmentar estigui contemplat i es debati 
en el marc d’un pressupost municipal. 
Reconeix que els reptes a què s’enfronten són complicats d’abordar, entre els quals 
esmenta els manters, els ocupes, els furts i els robatoris, i l’augment preocupant de 
menors immigrants no acompanyats pels carres de la ciutat, i considera que, en la 
mesura que sigui possible, han de ser retornats a les seves famílies; és a dir, no expulsats 
però sí retornats si hi ha família. 
Finalment, expressa el vot de confiança del seu grup al Sr. Batlle, que vetlla perquè hi 
hagi els recursos necessaris per poder incorporar més efectius i equipament a la guàrdia 
urbana. 
 
El Sr. VALLS comença la seva intervenció recordant que el 4 de desembre de l’any 
passat va denunciar al cor del Raval que els barcelonins tenien por, i que molts d’ells i 
també visitants i turistes patien atacs sense que res ni ningú ho impedís. Confirma que 
mentre denunciava aquests fets, un grup de persones va dur a terme un escrache 
antidemocràtic, que la Sra. Colau va qualificar com un exemple de llibertat d’expressió. 
Continua explicant que, pocs dies després d’aquests fets, el Primer Tinent d’Alcaldia va 
declarar que la inseguretat que apareixia com la principal preocupació de la ciutadania 
segons el baròmetre municipal era, en realitat, culpa de Manuel Valls. 
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Comenta que d’ençà d’aquella denúncia al Raval la situació s’ha agreujat, han 
augmentat les agressions, els robatoris, els tirotejos i les morts violentes, i que la 
resposta d’aquest ajuntament ha estat el silenci. Es refereix, en aquest sentit, a la manera 
com es va gestionar la notícia de la mort d’una viceministra del govern de Corea del 
Sud, que demostra que el problema se’ls ha escapat de les mans els darrers anys. 
Remarca que els atacs es produeixen a dia d’avui en tots els barris de la ciutat i a 
qualsevol hora; el metro s’ha convertit en un camp de batalla on els empleats han 
d’intentar protegir els usuaris sense estar preparats per fer-ho; l’espectacle dels top 
manta impedint el negoci dels qui paguen impostos i compleixen les lleis; i el perill que 
corren els ciutadans, turistes i els agents quan han de travessar immensos camps coberts 
d’objectes falsificats, i que suposa una autèntica vergonya. 
Destaca que imatges de totes aquestes situacions emplenen les xarxes socials, 
contribuint a una imatge global de Barcelona vergonyosa. Per tant, alerta que cal aturar 
el crim, els petits delictes, el narcotràfic, el mercat negre d’objectes robats, les 
agressions, entre les quals les agressions sexuals que augmenten d’una manera molt 
preocupant, i solucionar el problema complicat i greu dels MENA. Insisteix que aquesta 
tasca els ha d’ocupar a tots, més enllà de les seves ideologies i agendes i alerta que s’hi 
han de posar des d’ara mateix. 
Observa que la seguretat no és ni de dretes ni d’esquerres, sinó que és el fonament de la 
convivència, la democràcia i la llibertat, i per aquest motiu confirma que donaran suport 
al Tinent d’Alcaldia de Seguretat, Albert Batlle, i al seu discurs; alhora que li manifesta 
la voluntat d’ajudar-lo en allò que convingui a fi que la situació canviï ben aviat tal com 
reclama la ciutadania. 
Recorda que en campanya electoral va prometre 1.500 agents més, més suport, més 
mitjans tècnics i més coordinació entre els cossos de seguretat i amb els autoritats 
judicials i les altres administracions en considerar que és l’únic camí per recuperar la 
ciutat segura que era Barcelona i que ja no és. Afirma que davant d’aquesta situació hi 
ha la urgència de tolerància zero amb la violència i amb la delinqüència, que és 
responsabilitat de tothom i voluntat política. 
 
El Sr. BATLLE se centra en la resolució consensuada entre tots els grups que avui es 
votarà, amb el suport dels grups de govern, i que serà el que quedarà d’aquest debat. 
Agraeix les intervencions que han precedit la seva, fins i tot les més crítiques, i aprofita 
per fer notar que hi haurà qui no trobarà a faltar les apreciacions de la CUP, atès que 
algunes de les expressions emprades per la Sra. Artadi en la seva intervenció ja s’havien 
sentit en aquesta cambra durant el mandat passat; i diu que troba curiós que les recuperi 
precisament el grup de JuntsxCat. 
Confirma a la regidora, doncs, que practicarà la lleialtat institucional perquè així ho ha 
fet sempre, i considera que també podria haver al·ludit a qui té la responsabilitat integral 
de la seguretat en el territori, també pel que fa a la protecció de drets. 
Insisteix que tots estan implicats en aquest assumpte, i demana que els deixin fer bé la 
feina. 
Seguidament, diu que dubta que cap regidor s’hagi reunit d’ençà de la constitució del 
consistori amb l’Alcaldessa o amb ell mateix, i confirma que el grau de coincidència que 
han tingut ha estat molt elevat i que se li dóna tot el suport en les actuacions que duu a 
terme com a Tinent d’Alcaldia, així com també el que es dóna als cossos policials i al de 
bombers, que és part important del sistema d’emergències. 
Assegura, doncs, que treballaran amb lleialtat institucional i, adreçant-se al Sr. Valls, li 
fa avinent que també d’una manera ordenada; així, assegura que des del primer dia han 
començat a fer un abordatge endreçat de les problemàtiques de seguretat.  
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Igualment, els recomana que llegeixin les seves declaracions íntegrament, que escoltin 
sencera l’entrevista que ahir li va fer la SER, per avaluar exactament allò que hi va dir; i 
avança que si ha de matisar alguna cosa ho farà, tal com fa ara mateix, respecte a 
l’actuació de l’administració envers els menors no acompanyats. 
Insisteix que han d’orientar l’actuació d’aquest ajuntament per tal de vetllar pel dret a 
tutela i a educació tal com estipula no només la legislació espanyola, que parla de 
l’interès superior del menor, sinó també de la que estableix la Carta de drets dels infants 
de les Nacions Unides. Adverteix, però, que això ho han de fer amb realisme i en interès 
i benefici dels menors. 
Celebra que una de les qüestions que va sortir en la reunió que va mantenir ahir amb el 
Conseller el Homrani fos precisament la recuperació del programa Catalunya-Marroc. 
Afirma que farà costat a la Generalitat, i també el Departament d’Interior, a l’hora de fer 
un abordatge integral de les problemàtiques de seguretat que tenen plantejades. 
Precisa que en un curt termini de temps ja s’ha celebrat la reunió de la Junta Local de 
Seguretat, en la qual el Conseller Buch va anunciar un paquet de mesures i un pla 
estratègic per a la ciutat; i assenyala que ahir mateix va adreçar una carta al Conseller 
demanant-li concreció i posant-se a disposició a fi de facilitar la coordinació operativa 
de tots els implicats. 
Considera que han posat les bases per a la millora de la seguretat a Barcelona i assegura 
que no escatimaran esforços. 
 
El Sr. SIERRA celebra que, finalment, tinguin un interlocutor en aquest ajuntament per 
als assumptes de seguretat, tot i que recorda a l’Alcaldessa que, tal com estableix la 
Carta Municipal, continua sent la màxima responsable de la seguretat i cap de la 
Guàrdia Urbana de Barcelona. 
Dit això, puntualitza al regidor Coronas que aquest ple no es fa per debatre, en cinc 
minuts, el model de seguretat, sinó que el van instar arran de la situació urgent de 
seguretat de la ciutat. Apunta, en referència a les nombroses dades sobre delinqüència a 
la ciutat, que d’ençà de la campanya electoral s’han produït cinc morts violentes a 
Barcelona, fet que palesa que l’abordatge de la situació és urgent. Per això, assenyala 
que la proposició, i també la transacció, demanen que el Sr. Batlle es dediqui de manera 
exclusiva a la matèria; que es faci una nova convocatòria de places d’agent de la guàrdia 
urbana atès el dèficit reconegut pel mateix govern; i la implementació d’un pla de xoc 
amb mesures urgents, retornar l’autoritat a la guàrdia urbana, tolerància zero i més 
desplegament policial, especialment durant l’estiu. Remarca la circumstància que durant 
els mesos en què la ciutat rep més turisme hi ha menor nombre d’agents al carrer, i 
apunta que hi ha mètodes per fer que els agents renunciïn a fer vacances durant aquest 
període incentivant que les facin durant altres mesos de l’any amb menor afluència de 
gent al carrer. 
Afegeix que també cal instar altres administracions perquè col·laborin a reduir la 
inseguretat a Barcelona. 
 
El Sr. BATLLE celebra l’oportunitat que tenen de consensuar un acord no de mínims, 
sinó realista i positiu, entorn dels temes de seguretat. 
Dit això, declara el suport absolut per part del govern municipal, i el seu en especial, a la 
guàrdia urbana. Comenta que ha tingut l’oportunitat d’assistir als briefings de moltes 
comissaries de la ciutat, i hi ha constatat il·lusió, esperança i ganes de treballar. Indica 
que en la Junta de Seguretat van anunciar algunes de les mesures que considera que en 
part donen resposta al que ha preguntat ara mateix el regidor Sierra, entre les quals la 
incorporació aquest mateix estiu de 270 nous agents de policia, 130 dels quals de la 
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nova promoció de la guàrdia urbana i 140 de mossos d’esquadra. Afegeix que el 
Conseller Buch va explicar que a començaments de tardor hi haurà fins a tres-centes 
incorporacions de mossos, cosa que entén que es notarà a la ciutat. 
Precisa que també tenen l’objectiu, una de les mesures importants del pacte de govern, 
de mil nous agents de la guàrdia urbana durant el proper mandat. En conseqüència, 
confirma que estan posant les bases d’actuació que han de revertir la situació actual; 
tanmateix, remarca que han de ser prudents i fer l’ordenació responsable de l’atenció a 
la problemàtica de seguretat. 
Fa avinent que ha sol·licitat que es convoqui una reunió amb tots els regidors i regidores 
de Districte, i tan bon punt es constitueixin els Consells de Districte demanarà una 
reunió amb ells perquè convoquin els primer dies de setembre els Consells de seguretat 
de cada Districte, en què participen els diferents barris, a fi de fer un abordatge localitzat 
de les problemàtiques. I aprofita per expressar el seu suport absolut als regidors de 
Districte en la tasca que hauran de fer. 
Addueix que cal anar canviant les percepcions que s’han de sentir d’una gran ciutat com 
és Barcelona, que ha tingut unes determinades problemàtiques de seguretat i repunts que 
es poden reverir fàcilment.  
Informa que demà es reuniran amb el Primer Tinent d’Alcaldia, la Tinenta d’Alcaldia 
responsable de relacions internacionals i el cos consolar acreditat a Barcelona, amb qui 
tenen previst de parlar de moltes coses, entre les quals crear una complicitat per a 
l’abordatge de la promoció integral de Barcelona, però és conscient que un dels 
assumptes que sortirà serà la seguretat. 
Considera que la situació es pot revertir clarament, ja que els punts d’inseguretat que 
han aparegut no són crònics. I reitera la disposició plena de mà estesa i de col·laboració 
amb la resta d’institucions per aconseguir canviar la situació actual. 
 
El Sr. SIERRA diu a tall de conclusió, i reprenent paraules de l’Alcaldessa en la Junta 
Local de Seguretat, que cal un reforç i un impuls nou, tot i que considera que el que 
ateny ara al Sr. Batlle no és això sinó el canvi d’un model fracassat a un que es preocupi 
de debò per la seguretat; un model que faci un canvi radical en la seguretat, amb 
tolerància zero amb la delinqüència i amb suport a la guàrdia urbana i restitució de la 
seva autoritat. 
Confirma al Sr. Batlle la mà estesa del seu grup i li desitja sort. 
 
La Sra. ARTADI replica al Sr. Batlle que la lleialtat institucional del seu grup està fora 
de qüestió, i que precisament per això li formulaven deu preguntes, que en cap cas eren 
capcioses, sinó que responien a la preocupació i el convenciment que la seguretat és la 
base de l’estat del benestar i de la justícia ciutadana.  
Afirma que els preocupa que el govern pensi que la defensa dels menors que dormen al 
carrer només hagi de ser matèria d’uns grups i no de tots. 
 
El Sr. CORONAS alerta al Sr. Batlle que li hauria de preocupar que la dreta estigui tan 
disposada a estendre-li la mà, ja que malgrat que el Sr. Valls afirmi que la seguretat no 
té ideologia, el cert és que sí que en té. En aquest sentit, manifesta el convenciment que 
la seguretat pública i ciutadana ha de ser garantia de drets i no només repressiva. 
Quant a les declaracions del Tinent d’Alcaldia sobre el menors no acompanyats, que 
assegura que ha escoltat senceres, diu que les troba irresponsables. 
Finalment, posa de manifest la negativa a parlar del model i a constituir una comissió 
permanent per parlar-ne –avança que el seu grup insistirà a demanar que se’n parli– 
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perquè Ciutadans ha pres la decisió unilateralment, i demana al Sr. Sierra que la propera 
vegada que li demani una firma li consulti si està d’acord amb el text. 
Avança, per tant, que el seu grup farà una abstenció i portarà el debat sobre el model allà 
on correspon. 

 
S’APROVA aquesta Proposició / Declaració de Grup amb deu abstencions –emeses per 
les Sres i els Srs. Maragall, Alamany, Puig, Benedí, Coronas, Baró, Sendra, Zañartu, 
Buhigas i Castellana–,  i trenta vots a favor de la resta de membres del Consistori, amb 
el text transaccionat següent: 
 
(M1923/16) El Plenari del Consell Municipal acorda: Que de manera urgent el Govern 
Municipal prengui les mesures següents: - Que el nomenament del regidor de Seguretat, 
sigui exclusiu per aquesta matèria. - La convocatòria urgent de noves places per 
augmentar el nombre d’efectius de la Guàrdia Urbana de Barcelona. - L’elaboració de 
plans de xoc per combatre la delinqüència quant a la seva tipologia i en el territori més 
afectat. - Revisar a l’alça el nombre d’agents de la Guàrdia Urbana que presten els seus 
serveis els mesos d’estiu, amb la participació activa de l’UPRE. - Fer front, amb 
col·laboració amb la resta d’administracions competents, al fenomen de la venda 
ambulant irregular, responent a les peticions de les principals entitats de veïns, 
comerciants i restauradors de la ciutat i reforçar les mesures de caràcter social per a les 
persones en situació de vulnerabilitat. - Instar a les autoritats judicials i administracions 
competents a acordar les reformes necessàries donat que els problemes de seguretat i de 
delinqüència no són únicament de competència policial. 

 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Presidència aixeca la sessió a les onze hores 
i vint-i-dos minuts. 
 


